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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

آیت وکيليان|  علی ربيعی، وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، که از ابتدای دولت 
یازدهم با کابينه حســن روحانی همــراه بوده، تاکنون چندین بار طرح اســتيضاحش 
در مجلس کليد خورده اســت. روزهای پایانی  ســال 1396 بود که ربيعی به مجلس 
رفت و پاســخ نمایندگان مجلس را داد و توانســت یک بار دیگــر رأی اعتماد خود را 
از پارلمان نشــينان بگيرد، اما گویی ایــن پایان کار نبوده و این بار هم در  ســال جاری 
اســتيضاح وی کليد خورده است. علی اصغر یوســف نژاد، دبير هيأت رئيسه مجلس در 
جلسه علنی صبح دیروز مجلس شورای اسلامی در این مورد گفت که طبق مواد ۲۲۲ 
و ۲۲3 آیين نامه داخلی مجلس، طرح استيضاح وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی که 1۲ 
تيرماه  سال 139۷ به کميسيون اجتماعی ارجاع شده بود، با توجه به پایان مهلت مقرر 
با ۴۰ امضا اعلام وصول می شــود. مطابق ماده ۲۲۵ آیين نامه داخلی مجلس شــورای 
اسلامی وزیر ظرف 1۰روز موظف به حضور در مجلس و ارایه توضيحات به نمایندگان 
اســت. طرح مذکور نمایندگان مجلس را به واکنش واداشــته و در آن ادعا شده که به 

ماده ۲۲3 آیين نامه داخلی مجلس بی اعتنایی شده است.

مرد  استيضاح
علی ربيعی برای چهارمين بار است که طرح استيضاحش مطرح می شود؛ روی این اصل می توان 
او را ملقب به مرد استيضاح کرد. اما چرا تعداد استيضاح او زیاده شده و پشت پرده این استيضاح ها 
چه می تواند باشد؟ پيش از این، برخی افراد که بشدت امروز به استيضاح ربيعی مشتاق هستند، از او 
واگذاری پتروشيمی ها را می خواهند. قبل از این، درخواست آنان فقط دخالت در عزل و نصب های 
مجموعه های اقتصادی وزارت کار بود؛ اما اکنون بــه دنبال تصاحب این مجموعه های اقتصادی 
هستند. مردم یقين داشته باشــيد با کناررفتن ربيعی، نفر بعدی اگر از اموال شما باج دهد، وزیر 
خواهد شد؛ باور کنيد نيت خيری در استيضاح وزیر کار وجود ندارد؛ آنهایی که دستشان از تصاحب 
شرکت ها و مناصب شستا و صندوق بازنشستگی کوتاه شده، اکنون پياده نظام رسانه شان را برای 
عزل ربيعی و آوردن عامل خودشان بسيج کرده اند. حال باید منتظر ماند و دید، ربيعی از این آزمون 
سخت نيز به سلامت عبور خواهد کرد و یک بار دیگر از بهارســتان به وزارتخانه تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی خواهد رفت. طرح استيضاح علی ربيعی دیروز با واکنش هایی از سوی نمایندگان مجلس و 

دولتمردان روبه رو شد که در پایين به برخی از آنان اشاره می کنيم.

افزایش تقاضا، کاهش عُرضه!

به ناز مقدسی
روزنامهنگار

تقاضــای کاذب؟ عبــارت تقاضــای کاذب از آن 
جمله های از سر باز کنی و فرار رو به جلوهایی است که 
من اصلا نمی فهممش! هر چند که این روزها گفتنش 
برای خیلی  از مســئولان راحت شــده، اما نمی  توانم 
 تصور کنم که در اوضاع اقتصادی الان که مردم برای 
خرج کردن ریال ریال پول شان برنامه ریزی می کنند، 
چطور عــده ای گرانی هــا را نتیجه تقاضــای کاذب 

می دانند! 
از یک طــرف، مــردم در نتیجــه گرانی هایی که 
یک شبه خواب نیمه آرامشــان را ناآرام کرد، وحشت 
کرده اند و از طرف دیگر،  برخی مسئولان نشسته اند 
پشــت میزهای شــان و به دنبال مقصر می گردند. 
آنها می گویند پول نقد در بازار ســرگردان شــده و 
عــده ای می خواهند پولشــان را جایی بنــد کنند و 
عده ای هم می ترســند همان پول هایــی که عمری 
جایی بند کرده اند هم بنــدش به آب رود، همین هم 
باعث نجومی شدن قیمت ها شــده! چطور می توان 
عدم نظارت و کنترل، زیر پا گذاشتن تمام آرمان ها و 

قول هایی که به مردم دادید را زیر پا بگذارید؟! 
چطــور می توانید ســکوت خودتــان در برابر این 
حجم از نگاه های پرسشگر مردم را تقصیر واژه کاذب 

بیندازید؟! 
مردم مستأصلی که در این فشارهای مدام، مانده اند 
که بالاخره باید الان بخرند یا بگذارند چند ماه دیگر و 

وقتی خوب گران تر شد به سراغ تقاضای شان بروند!
مثلا همیــن افزایش نجومی قیمــت خودروهای 
تولید داخل؛ معضلی که ظرف چند هفته گذشــته 
باعث شد تا شالوده اصلی تحلیل های اقتصاددانان نقد 
و تفسیر این بازار باشــد! اما چه کاری می توان با این 
حجم از تحلیل ها کرد وقتی که همه دست اندرکاران 
و آنهایی که دست شــان به همین بازارها آلوده است 
دست روی دست گذاشــته اند و فکر اساسی به حال 
مردم و خریداران نمی کننــد. می گویند از خردادماه 
امســال میزان تولید خودروهای داخلی کاهش پیدا 
کرده و به همین دلیل با کاهش عرضه، تقاضا در این 
بازار زیاد شده و بازار تقاضای کاذب پدید آمده است! 
حتی اگر بخشــی از بر هم خوردن تعادل در بازارها 
نتیجه افزایش تقاضا باشــد، باز هم به نظر می رسد 
مانــوردادن روی موضــوع تقاضــای کاذب چندان 

مناسب نباشد. 
معضلی که محصول برخی اندیشــه های نادرست 
اقتصادی بوده که ذره ذره انباشــته های مالی مردم را 
به خطر انداخته است.  به دور از فرمول های اقتصادی 
و تحلیل های فنی، آشــوب و گرانــی در بازار نتیجه 
تقاضای کاذب نیســت؛ بلکه سرچشــمه این اوضاع 
نابسامان، جابه جا شدن فتحه روی عین و تبدیل شدن 
به ضمه اســت که معادل دقیقش می شــود کاهش 

عُرضه؛ کاهش عُرضه بعضی مسئولان!

روزنامه شهروند در  هفته های اخير در 
شکل و محتوا متحول شده است. ما را از 
 نظرات و انتقادات خود بی نصيب نگذارید 
پيامک  شماره  طریق  از  ما  با  و 

5000262662 در تماس باشيد

یادداشت

اردوغان به آمریکا هشدار داد
رئيس جمهــوری ترکيه بار دیگــر درباره 
تشــدید تنش ها ميان واشــنگتن و آنکارا به 
آمریکا هشــدار داد. او در جمــع خبرنگاران 
خطاب به آمریکایی ها گفت که با زبان تهدید 
با ترکيه صحبت نکنيد و تأکيد کرد کشورش 
در مقابــل تهدید آمریکا به تحریــم آنکارا بر 
موضع خود پافشاری خواهد کرد. این موضع 
رئيس جمهوری ترکيه واکنشی است به تهدید 
دونالد ترامپ، رئيس جمهوری ایالات متحده 
که گفته بود اگر کشيش آمریکایی زندانی در 
ترکيه آزاد نشود، کشورش تحریم هایی را عليه 

آنکارا وضع خواهد کرد.

 

اوایل هفته، ســخنگوی ســازمان ثبت احوال 
در جواب اینکه چرا تحویــل کارت ملی با تاخیر 
مواجه اســت، گفته بود که تحریم ها باعث شده 
واردات بدنه کارت ملی هوشــمند با وقفه مواجه 
شود و این موضوع برنامه ها را به هم ریخته است. 
حرف های .... ابوترابی با واکنش های تندی مواجه 
شــد و درباره اینکه چرا ایران باید بدنه کارت ملی 
هوشــمند را هم وارد کند انتقادهای تندی روانه 

مسئولان شد. 
حالا ابوترابــی اعلام کرده کــه از حرف هایش 
سوءاستفاده شده و بخشــی از حرف هایش که به 
تولید کارت هوشــمند از ابتدای ســال در داخل 

ایران بوده، اشاره ای نشده است.
 او به »شــهروند« می گویــد: »بعضی ها چنان 
واردات بدنه کارت ملی را مسخره کردند که انگار 
این کارت یک کاغذ معمولی اســت. در حالی که 
چیپ پشت کارت را فقط یک کشور در دنیا تولید 
و به کشورهایی که بخواهند صادر می کند. جنس 
خود کارت هم شاید شبیه بقیه کارت ها باشد اما 

آنها .... هستند اما این کارت از چنان حساسیتی 
برخوردار اســت که آلیاژش پلی کربنات است و 

کشور فرانسه آن را می سازد.«
او ادامه می دهد:»متاسفانه کسانی که اطلاعات 
درســتی از تکنولوژی و حساسیت ساخت کارت 
ملی هوشــمند ندارنــد به راحتــی در این مورد 
اظهارنظر می کننــد. البته اعــلام کرده ایم که با 
وجود پیچیــده بودن تکنولوژی ســاخت بدنه و 

چیپ کارت ملــی، از زمانی  کــه تاکیدات 
رهبری درباره توجه به تولید داخلی اعلام 

شد، ســعی کردیم آن را در داخل کشور 
تولید کنیم.«

طبق حرف های ابوترابی از آنجایی که 
کارت ملــی نوعی اوراق بهادار 

سازمان  می شود،  محسوب 
ثبت احــوال بــا چاپخانه 
دولتی وارد تفاهمنامه شده 
و آنها هم ســاخت کارت را 

به عهده گرفته اند.

 او در مــورد اینکــه چطور شــد  مــا دومین 
کشــوری شــدیم که توانایی تولید این کارت را 
دارد، می گوید: »ما نشــان داده ایم که همیشــه 
محدودیت برایمان شــکوفایی به همراه می آورد. 
شــما به دوران جنگ هم که نگاه کنی می بینی 
شــرایط بحرانی و ســخت چنان خلاقیت ما را 
شــکوفا کرد که الان در زمینه مسائل مربوط به 
جنگ در سطح جهان حرف زیادی برای گفتن 
داریم. این اتفاق در مورد مســائل دیگر 
هم افتاده اســت. الان هم کارت ملی 
هوشمند را خودمان خواهیم ساخت، 
آن هم بدون یک ریال افزایش قیمت. 
در طول سه سال گذشته با وجود تمام 
اتفاقاتی کــه در زمینه ارز رخ 
داده، کارت ملــی اصلا 
افزایش قیمت نداشته 
اســت و ایــن رویــه 

ادامه دار خواهد بود.«

سخنگوی ثبت احوال در گفت وگو با »شهروند«:

قبل از ما فقط یک کشور تکنولوژی تولید کارت ملی را داشت

ون
ریب

ت
یه

اش
ح
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رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که »در شرایط فعلی، کشور به تیم اقتصادی قوی احتیاج دارد«، 
گفت: با قوه قضائیه برای برخورد با اخلالگران اقتصادی صحبت شده است. به زودی ضوابط را اعلام خواهند 
کرد تا برخورد سریع تر و جدی تر شود. او در ادامه افزود: در حال حاضر بسیاری از افراد با احتکار کالا و اجناس به 
گرانی ها دامن زدند که این افراد در دولت و بخش خصوصی حضور دارند. از هیأت رئیسه مجلس می خواهیم که 

با برگزاری جلسات مستمر تذکرات لازم را به دولت در خصوص جابه جایی تیم اقتصادی بدهند. 

علی لاریجانی:

عده ای با  احتکار 
کالا به گرانی ها 
دامن زدند
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واکنش سـریع هنـگام وقوع 
از  را  شـما  می توانـد  زلزلـه 
جراحـات احتمالـی محافظت 
کنـد. حداقـل دوبار در سـال 
پناه گيـری را تمریـن کنيـد.
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پروژ ه های ناتمام شهرداری

میرلوحی،   محمود   
شــهر  شــورای  عضو 
تهــران با بیــان اینکه 
ســند تحویل و تحول 
باعث شــد دیگر کسی 
نتواند ادعــای دروغین کند، گفت: مدیریت 
شهری گذشته با اقداماتی همچون کمک به 
احزاب، مداحان و مســجدها در امور کشور 
دخالــت می کرد. رئیس کمیتــه اقتصادی 
شورای شهر با تاکید براینکه در حال حاضر 
شــهرداری تهران 25 هــزار میلیارد تومان 
بدهی و حدود 63 هزار میلیارد تومان پروژه 
ناتمام دارد، گفت: ما به اندازه 2سال بودجه 

شهرداری تهران، پروژه ناتمام داریم. 

تهدید دریاچه نمک خشک شده

احمــد  ســید 
 شفیعی،  معــاون فنی

از  حفاظــت  اداره   
گفت:  محیط زیســت 
دریاچه نمــک هنوز به 
طور کامل خشک نشــده و اکنون اگر چند 
سانت، نمک های ســطح دریاچه کنار زده 
شود، به آب می رســیم ولی اگر این دریاچه 
کاملا خشک شــود و به مرگ نهایی برسد، 
این منطقه به یک کانون200 هزارهکتاری 
تولید ریزگردهای نمکی تبدیل می شود که 
این موضــوع برای اســتان قــم، تهران و 
اســتان های مرکزی کشــور یــک تهدید 
زیســت محیطی بزرگ اســت. او در ادامه 
افزود: عکس هــای هوایی 40ســال اخیر 
دریاچه نمــک، روند تغییرات آن را نشــان 
می دهد، در این عکس ها مشخص است که 
یک ســوم شــمالی دریاچه همیشه دارای 
منابع آبی بوده اســت و پرندگان مهاجر نیز 
در آن منطقه وجود داشــته ولــی در حال 
 حاضــر منابع آبــی محــدود نیــز از بین 

رفته است.

نباید در فرودگاه معامله کنید

مهری  حسن  سردار 
پلیــس  فرمانــده 
فرودگاه های کشــور از 
و  ممنوعیــت خریــد 
فــروش دلار و دیگــر 
ارزها در فرودگاه ها خبر داد. او با بیان اینکه 
مبلغ این معامله و مقدار ارز تبادل شــده در 
آن برای پلیس فرقی نــدارد، گفت: به طور 
کلی بحث درباره ممنوعیت فروش دلار و ارز 
است و نباید در فرودگاه ها چنین معامله ای 
انجام شــود، بنابراین دیگر تفاوتی ندارد که 
مبلغ این معامله چقدر است و شهروندان و 
مســافران بایــد ارز مــورد نیاز خــود را از 

محل های مجاز و قانونی تهیه کنند.

 برای بار چهارم وزیرکار مورد نقد 
نمایندگان مجلس قرار گرفت

 استیضاح
 بر کدام مبنا؟

 علیرضامحجوب:
 بی احترامی به کمیسیون اجتماعی بود

تهــران  مــردم  نماینــده 
درخصوص استيضاح وزیر کار 
گفت:   استيضاح آقای ربيعی 
مایــه تعجب اســت و این کار 
نوعی بی احترامــی به اعضای 
کميسيون اجتماعی است. عليرضا محجوب با اشاره 
به مواد ۲۲3 و 1۸ آیين نامه داخلی مجلس که درباره 
سوگند هيأت رئيســه مجلس است، گفت: آن چه که 
امروز به عنوان استيضاح وزیر کار اعلام وصول شد، مایه 
تعجب است. این عضو کميسيون اجتماعی دهمين 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: فرض کنيد 
هيأت رئيسه موضوعی را در دستورکار قرار نداده است، 
آیا می توان بدون چاپ آن مســأله به موضوعات مورد 
توجه در ماده ۲۲3 آیين نامه داخلی مجلس بی اعتنا 
بود؟ آیين نامه چنين مجوزی را مطرح نکرده اســت، 
هرچند که هيأت رئيسه می تواند برداشت های دیگری 

از این ماده داشته باشد. 

 محمدرضا بادامچی:
 کار در شأن هیأت رئیسه نبود

محمدرضا بادامچی، عضو 
فراکسيون اميد گفت: اعلام 
وصول اســتيضاح وزیر کار 
در شــأن هيأت رئيسه نبود، 
چراکه در کميســيون های 

دیگر چند وزیر در رأس استيضاح هستند. 
ماده 3۲۲ را از کميســيون اجتماعی گرفتند و 
اجازه ندادند وضع استيضاح بررسی شود. سه وزیر 
قبل از وزیر کار تحت اســتيضاح بودند و همچنان 
در کميسيون ها باقی  ماندند، ولی امروز استيضاح 

وزیر کار اعلام وصول شد. 
محمدرضا بادامچی همچنين تأکيد کرد: اعلام 
وصول اســتيضاح وزیرکار در شــأن هيأت رئيسه 
نبود، چراکه در کميسيون های دیگر چند وزیر در 
رأس استيضاح هستند. ماده 3۲۲ را از کميسيون 
اجتماعی گرفتند و اجازه ندادند وضع اســتيضاح 

بررسی شود. 

 حسینعلی امیری: 
در کمیسیون تخصصی مطرح شود

حسينعلی اميری معاون پارلمانی رئيس جمهوری 
نيز در پایان جلســه هيأت دولــت درخصوص اعلام 
وصول اســتيضاح وزیر تعاون گفت: در تماسی که با 
مجلس گرفتم، همکاران من گفتند که ســوال آقای 
ربيعی اعلام وصول شده که قاعدتا این استيضاح باید 
در کميسيون تخصصی مربوطه مطرح شود و پس از آن 
اگر قانع نشدند به صحن بياید، که متاسفانه شنيدم این 
سوال هم اعلام وصول شده که بعدا در این خصوص هم 

صحبت می کنم.

رنا
:ای

س
عک

  


